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W ostatnią sobotę września odbyło się terenowe 
spotkanie edukacyjne z arborystą dot. ratowania 
drzew na Saskiej Kępie. Osobom, które nie mogły 
uczestniczyć w spacerze, wyjaśniamy, o co chodzi. 

W ramach trzeciej edycji budżetu partycypacyj-
nego zgłoszony został projekt, którego celem jest 
inwentaryzacja i ocena dendrologiczna drzew 
znajdujących się na Saskiej Kępie. Wydział Och-
rony Środowiska dla Dzielnicy Praga-Południe 
Urzędu m.st. Warszawy w celu realizacji projektu 
zorganizował spotkanie mieszkańców z przed-
stawicielem zawodu polegającego na pielęgnacji 
drzew metodą alpinistyczną bez użycia ciężkiego 
sprzętu. Potocznie nazywany „chirurgiem drzew” 
reprezentujący firmę Arborysta.com Pracow-
nia Architektury Krajobrazu Maciej Motas pod- 
czas spotkania omówił i przybliżył uczestnikom 
spaceru techniki zabezpieczania drzew, a także 
przedstawił problematykę ochrony cennego drze-
wostanu na terenach miejskich.

Projekt „Ratujmy drzewa Saskiej Kępy”, który 
realizowany jest w ramach budżetu partycypa-
cyjnego na rok 2017, zwyciężył dzięki zdobyciu 
1200 głosów. Został wyłoniony z puli projektów 
ogólnodzielnicowych. – Projekt posłuży wszystkim 

mieszkańcom Warszawy, nie tylko Saskiej Kępy. 
Ludzie licznie przyjeżdżają tu na spacery, szuka-
jąc wytchnienia od zgiełku miasta wśród zieleni. 
Mieszkańcom i przyjezdnym zależy, aby było tu 
zielono, żeby rosły tu stare drzewa, ale żeby były 
w dobrej kondycji i nie zagrażały przechodniom. 
Dzięki inwentaryzacji drzew i opracowaniu zaleceń 
dla ich ochrony zieleń Kępy będzie lepiej chronio-
na, zdrowsza i bezpieczniejsza. Specjalistyczne 
badania drzew będą się odbywały z udziałem 
mieszkańców, tak aby mogli oni dowiedzieć się jak 
chronić i oceniać drzewa. Wyniki inwentaryzacji 
i zalecenia będą dostępne dla wszystkich zaintere-
sowanych: mieszkańców i urzędników, aby mogli 
lepiej zadbać o drzewa – czytamy w „Zasadach 
korzystania z efektu realizacji projektu przez 
ogół mieszkańców” na oficjalnej podstronie in-
ternetowej projektu obywatelskiego. Natomiast 
w „Uzasadnieniu dla realizacji projektu” czytamy 
– Drzewa są tu zaniedbane, zamiast specjalistycz-
nych zabiegów stosowane są wobec nich najczę-
ściej duże cięcia gałęzi lub wycinki, co generuje 
konflikty między mieszkańcami chcącymi chronić 
drzewa a urzędnikami oskarżanymi przez nich 
o dewastowanie drzew.

We wstępnym kosztorysie projektu złożonym 
przez jego pomysłodawców znalazły się m.in. wią-
zania elastyczne dla 30 drzew, wykonanie otwo-
rów napowietrzających system korzeniowy dla 
40 drzew, a także wymiana wierzchniej warstwy 
gleby tych drzewostanów. Całkowity koszt przed-
sięwzięcia określono na 64 970,00 zł.  

Olga Łęcka

W tym roku projekt ten, poszerzony 
o nowe elementy, będzie miał swój wiel-
ki finał.

13 października 2017 r. o godzinie 19:00  
w przestrzeni Promu Kultury Saska Kępa 
(ul. Brukselska 23) usłyszymy koncert, 
w którym wystąpią znani, doskonali mu-
zycy: Paweł Szamburski, Maurycy Idzi-
kowski, Piotr Janiec, Bartek Nazaruk, Radek 
Polakowski i Andrzej Bauer. Być może nie 
kojarzycie tych nazwisk, ale gdy podamy 
nazwy: Mitch & Mitch, PabloPavo i Ludziki, 
Bum Bum Orkestar, Kayah Transoriental Or-
chestra czy Zakopower, wiele się wyjaśni. 
Tam można było usłyszeć grę ww. instru-
mentalistów. W październiku spotkają się na 
jednej scenie, by muzycznie uczcić pamięć 
Sanatorium im. Medema. Bliższe sylwetki  
artystów prezentujemy na naszej stronie, 
pod adresem: http: //www.wiadomoscisa-
siedzkie.pl/news/130/n/11268.

KONCERT GAN EDEN – pamięci dzieci i wszystkich pracowników Sanatorium im. Medema

Jak mówi Paweł Szamburski, koncert Gan Eden 
to koncepcja specjalna powołana do życia we 
współpracy z Andrzejem Rukowiczem. Autorska 
muzyka wsparta początkowo na solowym klarne-
cie z czasem rozwija się do ekstatycznego wybu-
chu klezmerskiej żywiołowości. Całość kompozy-
cji wspiera zespół złożony z klarnetu, trąbki, tuby, 
akordeonu oraz perkusji.

Koncertowi towarzyszyć będzie inauguracja 
wystawy związanej z Sanatorium im. Medema. 
Wystawa czynna będzie do 23 października, 
dostępna codziennie od 9:00 do 21:00. Wyboru 
ilustracji i tekstów na wystawę oraz opracowania 
graficznego materiałów z nią związanych dokona-
ła Lidia Głażewska-Dańko, absolwentka warszaw-
skiej Akademii Sztuk Pięknych od lat zaangażowa-
na w upowszechnianie kultury i wiedzy o historii 
terenów położonych wzdłuż tzw. linii otwockiej. 

Jako patron medialny wydarzenia serdecznie 
zapraszamy! Wstęp wolny.

Hanna Kowalska

Mniej więcej rok temu, 29 września 2016 r. w Wawerskim Centrum Kultury przy Żegań-
skiej 1a odbył się wyjątkowy koncert poświęcony wyjątkowemu miejscu – Sanatorium  
im. Włodzimierza Medema, a mówiąc ściślej, idei tego miejsca oraz pamięci dzieci, które 
tam przebywały, i wszystkich jego pracowników. Koncert był finałem wieloelementowego, 
interdyscyplinarnego projektu pn. „Gan Eden-Raj? Sanatorium im. W. Medema w Miedze-
szynie”, stworzonego przez Andrzeja Rukowicza i zainaugurowanego w 2016 roku w Stacji 
Falenica tego samego dnia co oficjalne otwarcie sanatorium w 1926 roku, tj. 18 stycznia.

„Chirurg drzew” na Saskiej Kępie!
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We wrześniu Rada Dzielnicy 
Praga-Południe obradowa-
ła na jednej sesji. Główny- 
mi tematami w dyskusji  
były sprawy budżetowe  
Pragi-Południe oraz pro-
blem budynku przy Wa-
szyngtona 96.

Nowy żłobek przy ul. Szkoły Orląt – otwarcie 
w tym roku

Ostatnia transza środków finansowych w kwocie
prawie 300 tys. zł przeznaczona na dokończenie 
budowy żłobka w rejonie ul. Szkoły Orląt pozwoli 
na otwarcie tej placówki dla najmłodszych miesz-
kańców naszej dzielnicy jeszcze w tym roku. No-
woczesny obiekt tego typu jest odpowiedzią na 
zapotrzebowanie na nowe miejsca w południowo-
-praskich żłobkach. 

Radni zadbali także o bezpieczeństwo w okoli-
cach szkół podstawowych. Kwota 30 tys. zł została 
przeznaczona na doświetlenie przejść dla pieszych 

Z prac Rady Dzielnicy i poprawę bezpieczeństwa przy Szkole 
Podstawowej przy ul. Cyrklowej oraz 

Szkole Podstawowej przy ul. Bora-Komorowskiego. 
Niestety na wrześniowej sesji zapadły także 

niezbyt radosne decyzje. Z powodu ofert znacz-
nie przewyższających budżet na przebudowę  
ul. Zagójskiej na odcinku od ul. Majdańskiej do  
ul. Łukowskiej realizacja tej inwestycji zostanie 
przeniesiona na przyszły rok. Ulica Zagójska wyma-
ga pilnego remontu. Liczne dziury i pofałdowania 
asfaltu powodują, iż przejazd nią może spowodo-
wać uszkodzenie zawieszenia samochodu.

Bulwersująca sprawa lokatorów budynku 
przy al. Waszyngtona 96

Od mieszkańców Grochowa otrzymuję infor-
macje dotyczące bulwersującej sytuacji związanej 
z losem lokatorów budynku przy al. Waszyngtona 
96. Ten obiekt wybudowany został w 1962 r. z fun-
duszu socjalnego Poczty Polskiej. Fundusz ten po-
wstał i był utrzymywany ze składek pracowników 
Poczty. Ostatecznie mieszkania stały się własno-
ścią Telekomunikacji Polskiej S.A., a następnie 
po jej sprzedaży firmy Orange. Z informacji uzy-

skanych od mieszkańców wynika, iż nie wszyscy 
z nich mogli w międzyczasie skorzystać z możli-
wości wykupu zamieszkiwanych lokali. Niestety 
w czerwcu Orange sprzedało ponad 20 mieszkań 
nowym właścicielom, a ci, jak dowiadujemy się 
od mieszkańców, podnieśli stawki czynszu nawet 
trzykrotnie. Z częścią nowych właścicieli mieszkań 
kontakt jest bardzo utrudniony, a wręcz niemożli-
wy. Inni od razu przesłali informację o konieczno-
ści wyprowadzki lokatorów, którzy spędzili w bu-
dynku prawie całe życie. 

Na zorganizowanym pod koniec sierpnia spotka-
niu z mieszkańcami otrzymali oni od radcy praw-
nego z Urzędu Dzielnicy podstawowe informacje 
o sytuacji, w której się znaleźli. Co więcej, miesz-
kańcy pokierowani zostali do odpowiedniego pra-
cownika Wydziału Zasobów Lokalowych, w celu 
uzyskania pomocy mieszkaniowej. Niewątpliwie 
sytuacja lokatorów budynku jest bardzo trudna 
i należy udzielić im pomocy wszelkimi możliwymi 
sposobami. Cała sprawa mocno bulwersuje miesz-
kańców Grochowa. 

Karol Kowalczyk
wiceprzewodniczący Rady Dzielnicy

Nowe sądy na Pradze- 
-Południe
Na dawnym budynku na-
leżącym do Radwaru przy 
Poligonowej (na granicy 
Gocławia, Przyczółka Gro-
chowskiego i Grochowa) 
zawisł ogromny napis 

„Sąd Okręgowy Warszawa-Praga w Warszawie”. 
Jak informują media, ostateczna przebudowa 
i dostosowanie pomieszczeń dla sądu, archi-
wum i zaplecza zakończy się do lipca 2018 r. 
Na Pradze-Południe swoją siedzibę mają już 
Sądy Rejonowe na Terespolskiej. W perspekty-
wie kilkunastu miesięcy znajdzie się u nas także 
rzeczony Sąd Okręgowy. Już ponad 2 lata temu 
jako radny pytałem, tak Ministerstwo Sprawiedli-
wości, jak i Urząd Dzielnicy, czy Praga-Południe 
jest przygotowana na zwiększony ruch w tej 

Nasze wspólne sprawy okolicy i miejsca parkingowe. Śmiem 
twierdzić, a widzę to na Terespolskiej, 

że będziemy mieć tutaj spory kłopot. Liczę więc 
na dobry dialog pomiędzy miastem a minister-
stwem i wypracowanie rozwiązania tak, aby 
mieszkańcy okolicznych bloków i pracownicy 
Radwaru nie musieli szukać miejsc do parkowa-
nia coraz dalej od swoich domów czy miejsca 
pracy. Siedziba sądu nobilituje tę część Warsza-
wy, ale musi także (jako gość) wpisać się płynnie 
w jej możliwości i krajobraz.

Jeziorko Gocławskie na Przyczółku Grochowskim 
– interwencja ministra

Po raz kolejny na sesji Rady Dzielnicy Praga-Po-
łudnie zadałem pytanie o stan działań w zakresie 
Jeziorka Gocławskiego. W ostatnim czasie otrzyma-
łem bowiem pytania i wnioski mieszkańców w tej 
sprawie. Pytacie Państwo, co będzie z jeziorkiem 
oraz dlaczego dzielnica nie może wysprzątać tego 
terenu. Jeziorko, jak wiemy, od kilkunastu lat jest 
w rękach prywatnej osoby. To ona może i powinna 

sprzątnąć swój teren. 
W s ierpniu br.  w y-
stąpiłem do Ministra 
Środowiska, któremu 
podlega Instytut Me-
teorologii i Gospodarki 
Wodnej, aby polecił 
Instytutowi dołączenie 
do sprawy sądowej 
przed Naczelnym Są-
dem Administracyj-
nym. Instytut może 
więc  z łoż yć do akt 
sprawy opinię w zakre-
sie jeziorka, którą wy-
konał w 2014 r. W opi-
nii tej jasno wskazano, 

że wody Jeziorka Gocławskiego to wody płynące, 
a jako takie powinny należeć do Skarbu Państwa, 
a więc do nas wszystkich. Wtedy zaś dzielnica bę-
dzie mogła zadbać o ten teren, zamontować kosze, 
ławki, latarnie, położyć chodniki. Rozprawa w Są-
dzie za… ok. 2 lata.

Nowe nasadzenia zieleni na Pradze-Południe
Kropla drąży skałę. Jak poinformował mnie 

pod koniec sierpnia Zarząd Zieleni w Warszawie, 
jeszcze tej jesieni na terenie Pragi-Południe pla-
nuje się nasadzenia drzew w pasie drogowym 
ulic: Międzynarodowej, Stanów Zjednoczonych, 
Zwycięzców, Meissnera, Saskiej, Waszyngtona, 
Szaserów, Grochowskiej, Podskarbińskiej, Żupni-
czej, Dwernickiego, Wału Miedzeszyńskiego, Fiel-
dorfa, Zielenieckiej, Kinowej, Jugosłowiańskiej, 
Grenadierów i Umińskiego. W różnych częściach 
dzielnicy będą realizowane również projekty 
z budżetu partycypacyjnego w zakresie zieleni. 
Na Gocławiu będzie to zadanie o nazwie „Zielo-
ny Gocław. 100 drzew na 100-lecie przyłączenia 
osiedla do Warszawy”. Saska Kępa będzie m.in. 
rewitalizować zieleń na ul. Zwycięzców. Zazieleni 
się również na Kirasjerów (Grochów Kinowa). Jak 
widać, nasz upór i zabieganie o zieloną Pragę-
-Południe ma sens. Robimy to dla siebie, naszych 
dzieci i wnuków. Liczę także, że deweloperzy nie 
poskąpią środków na drzewa i krzewy przy no-
wych osiedlach.

Szanownych czytelników proszę o przesyłanie 
pytań i sugestii mogących być przedmiotem ko-
lejnych felietonów, a także wniosków w zakresie 
pracy radnego na adres: dlasocki@dariuszla-
socki.pl. 

Dariusz Lasocki
radca prawny, radny z Gocławia  

w Radzie Dzielnicy Praga-Południe

Refleksologia stóp, twarzy i dłoni. 
Terapeutyczna, naturalna metoda 
przywracania zdrowia i witalności. 
Mogą z niej skorzystać prawie 
wszyscy, również kobiety w ciąży 
i chorzy na nowotwory

Więcej informacji na: 
FB Stopy Cesarzowej
Aneta Jagielińska, tel: 508 212 267
stopycesarzowej@gmail.com
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Otwarte Ogrody Działkowe
W sobotę 30 września na terenie Rodzinnych Ogro-

dów Działkowych „Waszyngtona” odbył się festyn  
inicjujący program Otwartych Ogrodów Działkowych, 
na którym obecni byli m.in. senator Marek Borowski 
i Burmistrz Dzielnicy Tomasz Kucharski. 

Z inicjatywy władz dzielnicy i Zarządu ROD „Wa-
szyngtona” na terenie ogródków została otwarta ogól-
nodostępna siłownia plenerowa od strony ul. Kinowej. 

To pierwszy etap współpracy w zagospodarowaniu i udostępnieniu terenów 
ogródków dla wszystkich mieszkańców naszej dzielnicy. W przyszłym roku, 
wiosną planowana jest budowa placu zabaw dla dzieci, boisk do gry w bule 
i postawienie stołów do gry w szachy.

Ale to co najważniejsze, nowe miejsca rekreacyjne i teren całych ogródków 
działkowych mają być dostępne dla wszystkich osób lubiących spędzać wolny 
czas na świeżym powietrzu, nie tylko dla członków ROD „Waszyngtona”. 

„Gdzie budować wieżowce, jak nie w Centrum?” 
W ostatnim czasie trwa dyskusja na temat planów budowy 5 wieżowców 

w okolicach ulic Emilii Plater i Nowogrodzkiej. Jest to jeden z bardziej zanie-
dbanych rejonów Śródmieścia, gdzie przede wszystkim po zmroku trudno 
czuć się bezpiecznie. Planowane wieże, przewyższające Pałac Kultury i Nauki, 
mają stanąć na terenie byłego Liceum im. K. Hoffmanowej, na którym stoi od
lat pusty budynek, i terenach przylegających do budynków LiM i Marriott. 

Najwięcej oburzenia wśród miejskich aktywistów budzi budowa Roma 
Tower, inwestycji Archidiecezji Warszawskiej. Protesty i dyskusje wydają się 
jednak bardziej dotyczyć kwestii ideologicznych i inwestora niż samej idei 
budowy w pobliżu Dworca Centralnego nowych wysokościowców. A takie 
argumenty nie powinny decydować o tym, co inwestor może zbudować na 
własnej nieruchomości.

Co s∏ychaç w Warszawie Dlatego gdy planem zajmie się Rada m.st. Warszawy, będę głosował za jego 
przyjęciem. Budowa nowych, osiągających nawet 230 metrów wieżowców 
zmieni także panoramę Warszawy, dzięki czemu PKiN przestanie być domi-
nantą w krajobrazie naszej stolicy.

„Wszyscy chcą mieszkać na Pradze-Południe?”
Nasza dzielnica należy do najbardziej atrakcyjnych miejsc do mieszkania 

w Warszawie, co chyba potwierdzi każdy jej mieszkaniec. Blisko, z dobrym dojaz-
dem do Centrum, zielona, z dużą ilością punktów handlowych, w coraz większym 
stopniu znajduje uznanie wśród osób chcących zmienić miejsce zamieszkania. 

Ta potoczna wiedza została potwierdzona w badaniach ankietowych prze-
prowadzonych przez firmę TNS pokazujących, że mieszkańcy są zadowoleni
z dużej liczby lokali gastronomicznych, terenów rekreacyjnych, a także szpitali 
i przychodni. A wolny czas lubimy spędzać nad Wisłą, w Parku Skaryszewskim, 
nad Balatonem czy w nowym Parku Polińskiego.

W badaniu okazało się także, że mieszkańcy Gocławia czekają na budowę 
linii tramwajowej, którą w bardziej komfortowych warunkach dojadą do cen-
trum Warszawy.

To zapewne dlatego w pierwszym półroczu 2017 roku na terenie naszej 
dzielnicy kupiono najwięcej mieszkań w prawobrzeżnej części stolicy, na 
podobnym poziomie jak na Woli i Mokotowie. Przy czym na Pradze-Południe 
wzrost liczby kupowanych mieszkań jest najbardziej dynamiczny. 

Paweł Lech
przewodniczący Komisji Sportu, Rekreacji i Turystyki  

Rady m.st. Warszawy

Stara Mi∏osna
tel. kom. 502 866 525
www.pensjonatseniora.com.pl

PENSJONAT
SENIORA

ca∏odobowa opieka
piel´gniarska
pobyt opiekuƒczo-leczniczy
opieka po udarze mózgu
i rehabilitacja
pobyt krótko- i d∏ugoterminowy
oraz dzienny
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Kulturalne premiery w PROM-ie Kultury!
Początek jesieni to najlepszy czas na premiery! Ki-
nowe, muzyczne i teatralne – wszystkie wydarze-
nia znajdziecie w październikowym repertuarze 
PROM-u Kultury. W niedzielę (1 października, a po-
tem 30 listopada) będzie można zobaczyć Barbarę 
Bursztynowicz w premierowym spektaklu „Ranny 
ptaszek”, a 6 października w Teatrze Kępa zjawią 
się Barbara Dziekan oraz Krzysztof Majchrzak w mu-
zycznym przedstawieniu „Niewidzialna strona”. 
W opowieści o zagubieniu człowieka w przestrzeni 
miasta artyści wykorzystają także teksty Mirona Bia-
łoszewskiego i Tadeusza Peipera.

W Kinie Kępa nie zabraknie tytułów podziwia-
nych na największych tegorocznych festiwalach. 
4 października na ekranie pojawią się bohate-
rowie dokumentu „Ikona” w reżyserii Wojciecha 
Kasperskiego, chwalonego za zobrazowanie nie-
przeniknionej ludzkiej natury. 7 października 
ponownie będzie można zobaczyć urokliwe koty, 
a po seansie „Kedi” podyskutować o emocjach 
z psychologami. 22 października film„Ptaki śpie-
wają w Kigali” stanie się najjaśniejszym punktem 
wieczoru. Nagrodzony m.in. podczas tegorocz-
nego Festiwalu Filmowego w Gdyni, obraz jest 
ostatnim wspólnym dziełem małżeństwa Krauze. 
31 października nie zabraknie odkryć filmowych
z Cannes. „Na pokuszenie” Sofii Coppoli będziemy
grać dwa razy: o 12:00 i 19:00. 

Koncerty muzyczne to najlepszy sposób na 
chłodniejsze wieczory. W PROM-ie zjawią się zna-
komici krakowscy artyści na czele z wokalistką 
i poetką Agnieszką Grochowicz. 8 października 
wspólnie wykonają słynne piosenki Wojciecha 
Młynarskiego. Jednym z najważniejszych wyda-
rzeń na muzycznej mapie będzie premiera studyj-
nego albumu zespołu Tubis Trio, doskonale znane-
go z kompozycji przepełnionych europejskim jaz-
zem i muzyką poważną. 11 października artyści 
w składzie: Maciej Tubis, Marcin Lamch i Przemek 
Pacan zaprezentują utwory z płyty „The Truth”. 

13 października zabrzmią dźwięki wiolonczeli 
za sprawą Andrzeja Bauera, który zagra podczas 
koncertu poświęconego pamięci dzieci i pracowni-
ków Sanatorium im. W. Medema w Miedzeszynie. 
Sceniczna charyzma, chrypiący, charakterystyczny 
głos i blues z najwyższej półki – to wszystko już  
24 października! W PROM-ie zjawi się światowej 
sławy muzyk, nazywany także „ambasadorem  
bluesa” – Earl Thomas. 28 października odbędzie 
się finał konkursu piosenki irlandzkiej, w ramach
którego zagra zespół Rosborough.

Trzy dni będą należeć do barw białych i niebie-
skich! W PROM-ie ruszy IV Festiwal Kultury Greków 
Polskich. 14, 15 i 16 października odbędą się m.in. 
warsztaty tańców greckich i koncert legendarnego 
zespołu rockowego SBB. Znany cykl Cały ten jazz! 

w październiku ukaże się w dwóch odsłonach: 
MEET! i LIVE!. 3 października gitarzysta Apostolis 
Anthimos spotka się z fanami, a 17 października 
zagrają artyści z Konstantin Kostov Trio. Muzyczna 
Scena Off należeć będzie tym razem do laureatów
Paszportów „Polityki”. Wacław Zimpel i Kuba Ziołek 
zjawią się w PROM-ie 20 października z kompo-
zycjami z nowej płyty, na której połączyli własne 
światy dźwiękowych inspiracji. 

Nie zabraknie nowych historii! 2 październi-
ka Rafał Grzenia porozmawia z Kasią Biernacką 
o eksploracji jaskiń w dżungli Meksyku, a Iwona 
Smolka w „Rejsach po literaturze” spotka się z An-
ną Janko – pisarką, autorką wielokrotnie nagra-
dzanej powieści „Mała zagłada” (9 października). 
30 października Teresa Drozda przypomni postać 
doskonale znaną mieszkańcom Saskiej Kępy. Opo-
wie o Agnieszce Osieckiej i jej piosenkach. 

Rodziny z dziećmi mogą spotkać się Pawłem 
Kos-Nowickim podczas zajęć Smyki na Kępie 
(7 i 28 października). Za to wielbiciele teatru 
i malarstwa mogą połączyć swoje pasje podczas 
premierowego spektaklu o Fridzie Kahlo. 26 paź-
dziernika w malowniczej sztuce o końcowych 
dniach życia artystki w rolę Fridy wcieli się Mar-
tyna Kliszewska. Nie zabraknie znanych obrazów, 
muzyki i choreografii. 25 października rozpocznie 
się oficjalnie wystawa „Pamięci Tadeusza Kantora”.
Malarstwo z pracowni Jacka Bukowskiego będzie 
można podziwiać do 26 listopada. 

Paulina Sawicka

W ostatnią sobotę września ulicami Warszawy 
przeszła Piesza Masa Krytyczna. Tym nietypowym 
spacerem uczestnicy wydarzenia chcieli zamani-
festować potrzebę inwestycji mających na celu 
poprawę bezpieczeństwa pieszych. Zarząd Dróg 
Miejskich odpowiedzialny m.in. za tego rodzaju 
modernizacje na swojej oficjalnej stronie inter-
netowej tak komentuje wydarzenie: – Z nadzieją 
patrzymy na tę społeczną inicjatywę i liczymy na 
współpracę przy wprowadzaniu zmian korzystnych 
dla pieszych. A my postanowiliśmy sprawdzić, co 
z tego wynika.

W ostatnim czasie coraz częściej w debatach 
i dyskusjach publicznych w całej stolicy porusza-
na jest kwestia zaniedbywanej przez lata infra-

Piesza Masa Krytyczna przeszła w imieniu  
wszystkich użytkowników dróg

struktury dla pieszych. Osoby, które wyszły na 
ulicę 30 września, na specjalnie przygotowanych 
transparentach zamieszczały hasła: Chodniki dla 
pieszych czy też Jestem kierowcą i popieram pie-
szych. Zwłaszcza ten drugi przytoczony przez nas 
slogan wydaje się mieć ogromne znaczenie. Bo-
wiem piesi powinni współpracować z kierowcami 
na drogach, szanować wzajemnie swoje prawa 
i obowiązki, a także wykazać się zrozumieniem 
wobec drugiej strony. Jednak musimy pamiętać, 
że by tak się stało, niezbędna jest również dobra 
infrastruktura drogowa, taka która daje poczucie 
bezpieczeństwa wszystkim uczestnikom ruchu.

Organizatorzy Pieszej Masy Krytycznej na popu-
larnym profilu społecznościowym uzasadniali ak-
cję następująco: Jesteśmy zawiązaną ad hoc grupą 
warszawiaków i warszawianek, którzy mają dość 
spychania potrzeb pieszych na margines polityki 
komunikacyjnej miasta. Reprezentujemy wszyst-
kich, którzy mają dość niewygodnych przesiadek, 
przeciskania się między autami i uskakiwania przed 
rowerami na chodnikach, a także tych, którzy z po-
wodu nieodpowiedniej infrastruktury pieszej ogra-
niczają wychodzenie z domu lub muszą z niego 
zupełnie zrezygnować.

Zarząd Dróg Miejskich po wrześniowej Pieszej 
Masie Krytycznej wskazał inwestycje, które już 
zrealizował bądź które będzie nadzorował w naj-
bliższym czasie, a które mają służyć w głównej 

mierze pieszym. I tak w pierwszej kolejności na 
Saskiej Kępie warto wskazać prace związane 
z doświetleniem przejść dla pieszych. W puli sto-
łecznych 153 inwestycji tego rodzaju w tym roku 
kalendarzowym doświetlone zostały m.in. po 
dwa przejścia dla pieszych u zbiegu ulic Saska - 
Walecznych, Międzynarodowa - Walecznych oraz 
Międzynarodowa - Zwycięzców. Zauważony rów-
nież został problem przejścia na Zwycięzców 57 
oraz ulic Saskiej - Dąbrówki oraz Saskiej - Lotaryń-
skiej. Tylko na terenie naszej dzielnicy doświetlo-
ne zostało ponad trzydzieści przejść dla pieszych. 
Zarząd Dróg Miejskich chwali się także, że odna-
wia poziome oznakowanie dla pieszych. Na 2017 
rok zaplanował modernizacje 1000 ,,zebr”. Dzięki 
zastosowaniu technologii z mas chemoutwardzal-
nych, malowanie będzie trwalsze i bardziej odporne 
na warunki atmosferyczne. Prace obejmują kom-
pleksowe odnowienie malowania w rejonie skrzy-
żowań, ze szczególnym uwzględnieniem przejść dla 
pieszych. Roboty dotyczą wybranych odcinków dróg 
krajowych, wojewódzkich i powiatowych – czytamy 
w oficjalnym komunikacie. Na terenie Saskiej Kępy
w ostatnim czasie na u zbiegu ulic Niekłańskiej  
i J. Waszyngtona pojawiło się także aktywne 
przejście dla pieszych. Tego rodzaju „zebra” różni 
się od tradycyjnych i znacznie poprawia bezpie-
czeństwo pieszych oraz kierowców m.in. dzięki 
wmontowanemu czujnikowi ruchu, aktywnym 
punktowym elementom odblaskowym i przede 
wszystkim systemowi antypoślizgowemu.

Z całą pewnością dzięki takim akcjom potrzeby 
pieszych będą dostrzegane Olga Łęcka

fot. ZDM
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Tegoroczne wakacje były pracowite. Nie, nie dla uczniów i nauczycieli, tylko dla 
ekip remontowych, które kończyły kolejny etap prac w budynku naszej szkoły. 
Ku naszej radości wyremontowano łazienki w pawilonie B, w których nareszcie 
mamy ciepłą wodę. Nowe łazienki skrzą się różnymi kolorami kafelków, luster 
i armatury. Niespodzianką dla nas był remont sklepiku szkolnego zrobiony wła-
snymi siłami przez Panią Anię. Został on ozdobiony fantazyjnymi napisami, za-
instalowano nowa ladę i ustawione zostały stoliki zakupione przez szkołę, przy 
których uczniowie będą mogli spędzać czas wolny, posilając się przygotowany-
mi przy panią Anię zdrowymi i pysznymi przekąskami.

Remontowe wakacje w „Mickiewiczu”

Wojewódzki Mazowiecki Konserwator Zabytków 
bardzo prężnie działa na terenie Saskiej Kępy. We 
wrześniu podjął decyzję o wpisaniu do rejestru 
zabytków wilii przy ulicy Francuskiej 2 ze wzglę-
du na walory artystyczne i naukowe. Co ciekawe, 
wygląd budynku doceniono już w XX wieku, pre-
zentując go w branżowym czasopiśmie. 

Budynek przy ul. Francuskiej 2 należy do wyróż-
niających się obiektów willowych międzywojennej 
Polski, wpisujących się w nurt nowoczesnej archi-
tektury opartej na ideach awangardowych. Hory-
zontalną, regularną bryłę budynku urozmaicono 
frontowym podcieniem z rzędem żelbetowych 
słupów wspierających wyższą kondygnację. Willa 
zyskała także efektowny akcent w postaci kompo-
zycji tarasów i spiralnych schodów ogrodowych, 
uatrakcyjniający zwartą formę budynku – czytamy 
w oficjalnym komunikacie rzecznika prasowego
Wojewódzkiego Mazowieckiego Konserwatora 
Zabytków, Agnieszki Żukowskiej. 

Budynek z motoryzacją w tle
Willa powstała według projektu Lucjana Korn-
golda i Piotra M. Lubińskiego w latach 1933-
-1934. Budynek powstał na zamówienie Józefa 

Dokończony został również remont sali gimna-
stycznej - olbrzymie przedsięwzięcie, ze względu 
na jej wielkość. Ściany pomalowano na jasne, pa-
stelowe kolory, odnowiono drabinki do ćwiczeń, 
zaś podłoga, po wycyklinowaniu, została porząd-
nie polakierowana.

Tak więc uczniowie w dniu 4 września rozpo-
częli nowy rok szkolny w świeżej, jeszcze pachną-
cej farbami szkole.

Kamila Załuska

Łepkowskiego, dyrektora 
firmy „Auto-Service”, któ-
ra swoją siedzibę miała 
przy ulicy Nowy Świat 6. 
W tamtym czasie spółka 
przodowała na polskim 
rynku motoryzacyjnym. 
Głównie zajmowała się 
dystrybucją amerykań-
skich marek samocho-
dów oraz motocykli. 
Przede wszystkim zasłynę-
ła jako dealer Chevroletów 
nawiązując współpracę 
z Zakładami Lilpop Rau  
i Loewenstein, prowa- 
dzącymi koncesjonowaną 
montownię aut tej marki 
na potrzeby polskich od-
biorców. Obiekt pozostawał w rękach rodziny Łep-
kowskich do II wojny światowej. Po wojnie obiekt 
przeszedł gruntowny remont i w atach 1946-2005 
funkcjonował jako rezydencja attaché Francji – in-
formuje na oficjalnej stronie internetowej Woje-

wódzkiego Mazowieckiego Konserwatora Zabyt-
ków Agnieszka Żukowska. 

O wpis do rejestru zabytków zawnioskowało 
Stowarzyszenie ŁADna Kępa. 

Olga Łęcka

Francuska 2 ma nowy status

W ramach rozporządzenia 
Ministra Zdrowia z 28 czer- 
wca 2017 r. od początku 
października nocna i świą-
teczna pomoc medyczna 

jest dostępna tylko w szpitalach. Na terenie na-
szej dzielnicy możemy korzystać z pomocy per-
sonelu w Szpitalu Dziecięcym im. prof. dr. med. 
Jana Bogdanowicza przy ulicy Niekłańskiej 2/24, 
a także w Szpitalu Grochowskim im. dr med. 
Rafała Masztaka Spółka z Ograniczoną Odpo-
wiedzialnością w Warszawie przy ul. Grenadie- 
rów 51/59. 

Jak czytamy w oficjalnym komunikacie Narodo-
wego Funduszu Zdrowia, z nocnej pomocy lekar-
skiej możemy skorzystać w przypadku: nagłego 
zachorowania, nagłego pogorszenia stanu zdrowia, 
gdy nie ma objawów sugerujących bezpośrednie 
zagrożenie życia lub istotny uszczerbek zdrowia, 
a zastosowane środki domowe lub leki dostępne 
bez recepty nie przyniosły spodziewanej poprawy, 
gdy zachodzi obawa, że oczekiwanie na otwarcie 
przychodni może znacząco niekorzystnie wpłynąć 
na stan zdrowia.

Gdzie szukać pomocy medycznej w niedziele i święta?
Oprócz  placówek na terenie Pragi-Południe 

z nocnej i świątecznej pomocy lekarskiej możemy 
korzystać w dwudziestu warszawskich szpitalach, 
w tym m.in. w Szpitalu Praskim pw. Przemienie-
nia Pańskiego w Warszawie (al. Solidarności 67), 
w Samodzielnym Zespole Publicznych Zakładów 
Lecznictwa Otwartego Warszawa Praga-Północ (ul. 
Milenijna 4) oraz w pla-
cówce „Petra Medica” 
Sp. z o.o. w Warszawie 
(ul. Gawędziarzy 18). 
Zasięgnięcie porady le-
karskiej w ramach tego 
typu opieki zdrowotnej 
możliwe jest od po-
niedziałku do piątku 
w godzinach od 18.00 
do 8.00 dnia następne-
go oraz całodobowo 
w dni ustawowo wolne 
od pracy.  W razie nagłe-
go zachorowania lub na-
głego pogorszenia stanu 
zdrowia pacjent może 

udać się po pomoc do dowolnego punktu nocnej 
i świątecznej opieki zdrowotnej, niezależnie od tego, 
gdzie mieszka, i do którego lekarza/pielęgniarki  
podstawowej opieki zdrowotnej (POZ) złożył swoją  
deklarację – czytamy na oficjalnej stronie Narodo-
wego Funduszu Zdrowia. 

Olga Łęcka
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ANGIELSKI DLA DZIECI I MŁODZIEŻY

tel. 22 448 51 97
602 531 857, 795 207 044

Gocław, ul. Meissnera 1/3 oraz ul. Bartosika 5

www.stpatricks.pl
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Dlatego powstaje nowa inicjatywa społeczna 
o nazwie Stowarzyszenie Europejska Demokracja 
– Nadzieja i Otwartość (SEDNO). Stowarzyszenie 
o zasięgu ogólnopolskim swoje cele, głównie 
edukacyjne i informacyjne, będzie realizowało 
poprzez aktywizowanie różnych środowisk lokal-
nych i współpracę z innymi inicjatywami społecz-
nymi oraz z partiami politycznymi, przeciwnymi 
dewastowaniu demokratycznego porządku praw-
nego Polski. Najważniejsze fragmenty Deklaracji 
członków Stowarzyszenia prezentujemy poniżej. 
Jej pełny tekst jest dostępny w wydaniu interne-
towym „Wiadomości Sąsiedzkich”.

DEKLARACJA 
CZŁONKÓW STOWARZYSZENIA EUROPEJSKA 

DEMOKRACJA – NADZIEJA I OTWARTOŚĆ
W Polsce dokonywane są zmiany polityczne prowa-
dzące w kierunku wprowadzenia zmian ustrojowych 
o charakterze autorytarnym. Rujnowany jest ład 
konstytucyjny, podstawa demokratycznego państwa 
prawa. Podważane są fundamenty naszej obecności 
w jednoczącej się Europie. Budzi to nasz rosnący nie-
pokój. 

[…] Polska racja stanu wymaga, aby nasze 
uczestnictwo w Unii Europejskiej i NATO miało cha-

Społeczeństwo obywatelskie. Powstaje nowe Stowarzyszenie

rakter podmiotowy, co jest możliwe, jeśli będziemy 
respektować przyjęte w tych organizacjach zasady 
i wartości oraz łączyć prawa, jakie nam z tego tytułu 
przysługują, z zaciągniętymi zobowiązaniami. […] 

Nie godzimy się na wykluczanie kolejnych grup 
społecznych, przy akompaniamencie kłamliwej 
retoryki przywołującej argument „sprawiedliwości 
społecznej”. […] Sprzeciwiamy się socjotechnicz-
nym manipulacjom stale obniżającym poziom 
wzajemnego zaufania pomiędzy obywatelami RP, 
szczególnie w kontekście naszego bezpieczeństwa 
społecznego i narodowego. […]

[…] Popieramy wszelkie formy edukacji społecz-
nej, której głównym celem powinno być budowanie 
silnego i świadomego swoich praw i obowiązków 
społeczeństwa obywatelskiego, reagującego kry-
tycznie wobec działań władzy odbierającej mu fun-
damentalne swobody.

Nie chcemy bezrefleksyjnego powrotu do Polski 
sprzed 25 października 2015 roku. Po zmianie władzy, 
w Polsce muszą dokonać się poważne i często trudne 
reformy. Musi je poprzedzać jednak naprawa tego, co 
zostało zniszczone w systemie ustrojowym demokra-
tycznego państwa prawa. Nieodzowne jest przywró-
cenie roli i autorytetu podstawowych instytucji, w tym 
szczególnie Trybunału Konstytucyjnego.  […] 

Mamy różne światopoglądy, zróżnicowany bagaż 
doświadczeń, wywodzimy się z różnych środowisk. 
Są wśród nas byli politycy i członkowie partii poli-
tycznych, byli parlamentarzyści, działacze opozycji 
demokratycznej z okresu PRL, byli dyplomaci, ludzie 
nauki, samorządowcy, przedsiębiorcy i studenci. 
To, co nas łączy – to troska o losy Polski i przyszłych 
pokoleń naszych współobywateli. […] podkreślamy 
otwartość naszego Stowarzyszenia na współpracę ze 
wszystkimi prodemokratycznymi stowarzyszeniami, 
ruchami i inicjatywami społecznymi o zbliżonych 
celach, wizjach i wyznawanych wartościach, a także 
na współpracę z partiami politycznymi stojącymi 
w rzeczywistej opozycji do destrukcji demokratycz-
nego państwa prawa. 

My członkowie Stowarzyszenia SEDNO, opowia-
damy się za pełną i aktywną przynależnością Polski 
do obszaru euroatlantyckiego i do integrującej się 
Europy, co służyć będzie naszemu bezpieczeństwu 
oraz utrwalaniu pokoju i stabilizacji całego obszaru 
euroatlantyckiego. […]

Członkowie Stowarzyszenia 
Europejska Demokracja –  Nadzieja i Otwartość

Jeśli w treści Deklaracji znajdujecie Państwo 
wartości bliskie Waszemu postrzeganiu sytuacji 
wewnętrznej Polski, także w kontekście jej pozy-
cji i miejsca w Europie i świecie, zachęcamy do 
kontaktu pod adresem e-mail: stowarzyszenie.
sedno@gmail.com. 

 Tadeusz Korablin

W ostatnich miesiącach wzrasta aktywność społeczeństwa obywatelskiego. Coraz silnej angażują 
się w te działania kolejne środowiska i grupy wiekowe. Dobry przykład stanowi fala protestów 
wobec naruszania trójpodziału władzy, która miała miejsce w lipcu i która zjednoczyła wiele 
ugrupowań i inicjatyw społecznych. Coraz częściej dostrzegamy realne zagrożenia dla naszego 
pełnoprawnego członkostwa w NATO i UE. 

tel. 884 864 592
MONTAŻ   SPRZEDAŻ

Przychodnia Vita Med 
ul. Meissnera 1/3, 03-982 Warszawa
tel.:  22 266 88 90, www.vita-med.pl

ZADBAJ O SWÓJ WZROK

DIAGNOSTYKA
JASKRY
PEŁNA DIAGNOSTYKA

JASKRY

20 października w Centrum Promocji Kultury przy ul. Podskarbińskiej 2 o godz. 18:00 odbędzie się 
charytatywny Półmaraton Perkusyjny, pierwsze tego typu wydarzenie, w czasie którego nikt nie 
biega, ale wszyscy bębnią! Przez 2 godziny 19 min i 7 sekund, w nawiązaniu do dystansu półmara-
tonu, który wynosi 21 km 97 metrów.
Cel? Wsparcie Oddziału Kardiochirurgii w Centrum Zdrowia Dziecka.
W akcji może wziąć udział absolutnie każdy, nie musisz być perkusistą, granie na poduszkach, garn-
kach czy butelkach także dozwolone :-). A w formularzu zgłoszeniowym precyzujesz, czy jesteś 
początkujący, średniozaawansowany czy zaawansowany w wystukiwaniu rytmów. 
Udział jest bezpłatny, ale zachęcamy do wybrania pakietu płatnego z pamiątkową koszulką i pałecz-
kami, bo każda wpłacona przez Ciebie złotówka zostanie przekazana na cel akcji, a przecież wia-
domo nie od dziś, że warto pomagać!
Szczegóły i zapisy: http://www.drumacademy.pl/events-item/polmaraton-perkusyjny.

Hanna Kowalska

Pierwszy w historii półmaraton perkusyjny!
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OGŁOSZENI   A                 DROBNE

 JesteÊmy uczestnikiem programu

NA NASZYCH ŁAMACH 
MOŻNA ZAMIEŚCIĆ DWA TYPY 

OGŁOSZEŃ DROBNYCH:

• ogłoszenie tekstowe o objętości  
 do 20 wyrazów – płatne 16 zł 
(brutto),

• ogłoszenie w ramce 43 x 20 mm – 
 płatne 43,05 zł (brutto).

Zamówienia można dokonać do 20 
dnia poprzedniego miesiąca pod 
numerem tel. 22 810 26 04 lub ad-
resem e-mail: drobne.pragapoludnie@ 
wiadomoscisasiedzkie.pl.

Ogłoszenia publikujemy po 
wcześniejszym opłaceniu (gotówką 
lub przelewem).

Rozważałeś kiedyś reklamę na naszych łamach 
bądź stronie internetowej albo już się u nas re-
klamujesz? Mamy dla Ciebie świetną propozycję! 
„Wiadomości Sąsiedzkie” dołączyły do programu 
partnerskiego Biznes Benefit, który gwarantuje
reklamodawcom atrakcyjne zniżki nie tylko na 
reklamy u nas, ale i w szeregu miejsc usługowych 
na terenie całej Warszawy (restauracje, salony SPA 
i urody, warsztaty samochodowe, usługi medycz-
ne, dietetyczne i inne). Wystarczy, że wykupisz  

Karta Biznes Benefit dla Ciebie! u nas reklamę o wartości minimum 300 zł netto*, 
a otrzymasz taką kartę. 

Szczegółowych informacji udzieli Państwu 
nasz przedstawiciel handlowy: Artur Pawlak, 
tel. 884-864-592, e-mail: reklama.pragapolud-
nie@wiadomoscisasiedzkie.pl, a o samej karcie  
i punktach, w których funkcjonuje, można przeczy-
tać na stronie: https://www.biznesbenefit.pl/.

* – nie musi to być jednorazowa reklama, podana 
kwota może być sumą zamówień z 3 miesięcy lub kilku 
wydań naszych gazet.

Hanna Kowalska

Mieszkanki i mieszkańcy często, próbując zorga-
nizować lokalne wydarzenie, napotykają na wiele 
trudności natury technicznej. Brak sprzętu, odpo-
wiedniej sali lub funduszy na zaproszenie artysty, 
który uświetni spotkanie, mogą pokrzyżować 
plany zaangażowanych inicjatorów. Z odsieczą 
przybywa jednak Spółdzielnia Kultury – nowa 
internetowa przestrzeń m.st. Warszawy – tablica 
ogłoszeń, gdzie  instytucje, organizacje, grupy 
nieformalne i wszyscy chętni nieodpłatnie dzielą 
się swoimi zasobami – przestrzenią, sprzętem, 
produktami kultury. Zasoby udostępniane są na 
niekomercyjne działania społeczno-kulturalne, 
edukacyjne, otwarte dla mieszkańców Warszawy. 
Każdy może dodać swój zasób, każdy może sko-
rzystać z bazy Spółdzielni. Już teraz jest tu ponad 
120 zasobów różnego typu. 

Instrumenty muzyczne dla dzieci, nietypowe 
przebranie wiewiórki, musical, sale warsztatowe, 

widowiskowe, a nawet kuchnia – to tylko niektóre 
z dodanych zasobów. W Rembertowie znajdziemy 
np. bindownicę, a na Pradze-Południe wystawy ma-
larskie i fotograficzne, maszynę do przypinek, sztalu-
gę, stoły i krzesła, sale na spotkania i warsztaty.

Spółdzielnia powstała z inicjatywy dzielnicowych 
domów kultury ze wsparciem Centrum Komunikacji 
Społecznej m.st. Warszawy. Z jednej strony to wynik 
chęci dzielenia się tworzonymi przez siebie produk-
tami kultury, z drugiej budowanie międzysektoro-
wej sieci współpracy i otwieranie się na wsparcie lo-
kalnych, oddolnych inicjatyw mieszkańców. Swoimi 
zasobami dzielą się instytucje, domy sąsiedzkie, sie-
dziby organizacji pozarządowych oraz prywatne lo-
kale, np. klubokawiarnie. Różnorodne zasoby, które 
znaleźć można w Spółdzielni Kultury, mogą pomóc 
w organizacji oddolnych działań, np. sąsiedzkiego 
pikniku, potańcówki, hobbistycznych warsztatów, 
spotkań pasjonatów. 

Spółdzielnia skupia instytucje, organizacje, miej-
sca, które chcą i mogą się dzielić zasobami. Tworzy 
się w ten sposób sieć współpracy, która może realnie 
pomóc i na pewno zainspirować do działania. Plat-
forma jest pilotażem – zbieramy opinie i pomysły, 
po to by skutecznie ją ulepszać, ale już teraz dosta-
jemy sygnały, że Spółdzielnia działa, udostępnione 
są sale, wypożyczane wystawy, a ostatnio najwięk-
szym zainteresowaniem cieszył się namiot pikni-
kowy, który chroni od deszczu – podkreśla Greta 
Droździel-Papuga, koordynatorka projektu. 

Strona www.spoldzielniakultury.waw.pl jest 
bardzo prosta i funkcjonalna. W każdej chwili 
można dodać informacje o tym, czym chcemy 
się podzielić. Zasobów szukamy, korzystając z fil-
tra, jakim jest mapa dzielnic (szukamy tam, gdzie 
mamy blisko), lub filtra kategorii (szukamy kon-
kretnych zasobów: przestrzeni, sprzętu, koncer-
tu/spektaklu, wystawy, umiejętności lub czegoś 
z szerokiej kategorii inne zasoby). 

Informacji o projekcie udziela koordynatorka: 
Greta Droździel-Papuga, greta@dorozkarnia.pl, 
tel. 600 259 419. Projekt realizowany jest przez 
Warszawski Program Edukacji Kulturalnej oraz 
Centrum Komunikacji Społecznej m.st. Warszawy.

Spółdzielnia Kultury

SPÓŁDZIELNIA KULTURY, czyli moc dzielenia się w Warszawie 

• FRANCUSKI Z DOJAZDEM 602 276 202
• Pomoc domowa i opieka nad 10-latką. 2x  

w tygodniu (pon i pt). 601 933 166
• Zatrudnię pracownika do prac porządkowo-

-ogrodniczych 503 065 403

KOMPLEKSOWE, RZETELNE USŁUGI DLA WSPÓLNOT 
MIESZKANIOWYCH I NIE TYLKO W ZAKRESIE:

SPRZĄTANIE, PRACE WYKOŃCZENIOWE, 
PIELĘGNACJA ZIELENI

tel. 514 731 889 tel. 790 55 47 46

ZAKŁADANIE TRAWNIKÓW
WERTYKULACJA • KOSZENIE • NAWO˚ENIE

SYSTEMY NAWADNIAJÑCE
PROJEKT • MONTA˚ • SERWIS

Z¸OTA RÑCZKA
+ ELEKTRYKA
+ SK¸ADANIE MEBLI
tel. 503 150 991

WYCINANIE
I PODCINANIE DRZEW

tel. 606 808 358
MYCIE I USZCZELNIANIE OKIEN

OCIEPLANIE BUDYNKÓW,
MYCIE, MALOWANIE

Tel. 660 473 628

tel. 790 55 47 46

WYCINANIE DRZEW
PRZYCINANIE GAŁ¢ZI

US¸UGI R¢BAKIEM 
PRACE PORZÑDKOWE • WYWÓZ
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